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A dzsessz
életforma is

Im provizatív jellegénél 
fogva a dzsessz egy szü
letőben levő gyerm ekre 

emlékezhet: miközben nap
világra küzdi m agát, a  kö
zönség figyelme köldökzsi
nórkén t biztosítja életét. Ám 
ha ez a  köldökzsinór idő 
előtt elszakad, vagy a m ag
zat nyaka köré tekeredik, 
akkor m ár csak a csoda se
g íthet . . .  Emlékszem egy v i
déki koncertre, ahol a m ű
sor elején szereplő zenészek 
lélektelen, monoton já ték á
tól még a  sör is m egsava- 
nyodott az üvegben. M int 
leküzdhetetlen sivatagi por, 
szitált alá a nézőtérre az 
unalom, m indenfelé hangos 
terefere, foghíjasodtak a so
rok, ham arosan dugig te lt a 
büfé. Micsoda b izarr ötlet 
ilyenkor egy szál bőgővel 
kiállni a pódium ra! És 
mégis: az első szám közepé
re elcsendesedtek az em be
rek, a m ásodik darab  elején 
kezdtek visszaszivárogni a 
büféből, a harm ad ik  u tán  
k irobbant a taps, s aztán 
egyik ráadást a  m ásik u tán  
követelték a fia ta l bőgőstől, 
Lőrinszky A ttilától. Csak 
egy eredeti tehetség, egy ön
bizalom m al teli fellépés 
hozhat ilyen fordu la to t; r i t 
ka adottság, ha egy dzsessz
muzsikus ta lp ra  tu d ja  rán 
gatni a k lin ikai halál á lla 
potába süllyedt hangulatot.

Pedig a 29 éves Lőrinszky 
A ttilát igazán nem  kényez
te tte  el a sors. P ályá ja  tele 
van törésekkel, furcsa v á ltá 
sokkal, még idehaza sem is
m erik  eléggé, noha koncert
jein  m indig nagy sikert 
arat.

— Esem énytelen gyerek
kor után, viszonylag későn, 
19 éves korom ban kezdtem  
fuvolázni tanulni, napköz
ben a Csepel M űveknél dol
goztam, délu tánonként zene
iskolába jártam , s m ár 21  
éves is elm últam , am ikor 
először vettem  a kezembe 
bőgőt — meséli Lőrinszky. 
— 1976-ban felvettek  a  B ar
tók Béla Zenem űvészeti 
Szakközépiskola dzsessztan- 
szakára, másfél év m úlva 
azonban átiratkoztam  a 
klasszikus szakra, közben 
alkalm i m unkákból ta rto t
tam  el magam, aztán  behív
tak  ké t évre katonának, 
úgyhogy am ikor leszerel
tem, szinte elölről kellett 
kezdenem  m indent.

— Mi inspirált, m i szaba
d íto tt föl?

— 1976-ban, gyakorlatilag 
másfél éves bőgőzés u tán  
csatlakoztam  a Szabados 
György által vezetett K or
tá rs Zenei Műhelyhez, m ely
nek nyitottsága, szellemi

légköre hosszú-hosszú évek
re, sőt m ondhatom , ta lán  
m indm áig önbizalm at adott 
nekem. Itt olyan feladatok
kal kellett m egbirkózni a 
szólózástól a zenekari já 
tékig, m elyek állandó lelki 
töltést és sajátos im proviza
tív  já ték techn iká t követel
tek  m inden résztvevőtől. 
Sajnos ez a zenei csoport 
időközben fe lo sz lo tt. . .  J e 
lentkeztem  a Zeneakadé
m iára is, de oda m ár nem  
vettek  föl, aztán duóban 
játszottam  B inder K arcsi
val, m ajd egy önálló bőgő
versennyel m egszereztem  az 
önálló előadói képesítést. Ez 
azért fontos, m ert azóta szó
lóban, a sa já t zenémmel 
koncertezhetek.

— A  konzervatórium  
klasszikus bőgő tanszakán  
végeztél. Végül is m i von
zo tt a dzsesszhez?

— Tony Scott valahogy 
úgy fogalm azott, hogy a 
dzsessz nem csak zene, de 
életform a is. Ez az im provi
zatív m űfaj ad ja  a legtöbb 
szabadságot az önkifejezés
hez, az önmegvalósításhoz. 
Ha valaki nem  rutinból já t
szik, hanem  érzelmei, gon
dolatai u ra lják  m uzsikáját, 
akkor a pódium on m egm á- 
síthatatlanul van  jelen, nem  
tud jobb lenni vagy rosz- 
szabb, m in t am ilyen ott, a k 
kor, abban az adott p illan a t
ban . . .  Ha őszinte a zene, 
kifejezi azt a küzdelm et, 
am it a m uzsikus fo ly tat 
hangszerével, anná l is in 
kább, m ert itt  nem  lehet a 
ko tta mögé bújni, nem  le
het a karm ester m ozdula
ta iba  kapaszkodni, nem  le
het sem m iféle maszk mögé 
rejtőzni.

— Kompozícióidon, gon
dolok itt  például az „Er
dély” vagy a „Vérem ” című  
darabjaidra, erősen érződik  
a népzenei ihletés. Sokan  
m ondják, hogy M agyaror
szág a dzsessz je len téktelen  
provinciája. Innen nem  in 
dulnak világm egváltó irány
zatok, itt n incsenek világhí
rű m u zs ik u so k . . .

— Csak az ügyeletes d i
vatirányzatok  u tán  lihegő 
sznobok nézik le. ta rtjá k  
perifériá lisnak  a hazai 
dzsesszéletet. Az élvonalbeli 
am erikai sztárok is az a fro 
am erikai hagyom ányokból 
indulnak  ki, s ezt ú tó n -ú t
félen hangoztatják. Idehaza 
sem a gyökerekkel vagy a 
zenészekkel van a baj, h a
nem  azzal, hogy a m űfaj 
nem  k ap ja  meg a kellő tá 
m ogatást. H iányzik a m e
nedzselés, hiányoznak a 
koncertek, a m uzsikus ideje
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javarészét a fellépések u tá 
ni loholással tölti, különféle 
haknikra, m ellékösvényekre 
kényszerül. Ügy gondolom, 
ha m eghívnának  egy külföl
di fesztiválra, akkor nem 
Eddie Gomez huszonhetedik 
alteregójára vo lnának k í
váncsiak, hanem  valam i 
olyasm ire, am it én csakis 
innen, M agyarországról v i
hetek m agam m al. Ez pedig 
a szűkebb környezetem  ta 
pasztalataiból, neveltetésem 
ből, életkörülm ényeim ből s 
a sa já t népemhez való kötő
désből áll össze. Term észe
tes, hogy a m agyar népzené
re, a m agyar m ú ltra  alapo
zok. önm agunk  régészei va
gyunk. Le kell ásni a közép
korig, az avarokig, ki tud ja  
m eddig . . .  Ezek a rétegek, 
ta lán  ön tudatlanul, de v a la
hol mélyen tovább élnek 
bennünk. Hiszek abban, 
hogy zeném nek 1983-ban is 
tükröznie kell m últam at, 
érzelm eim et, gondjaim at, 
persze nem  archaizálva, h a 
nem  egy m ai nagyvárosi 
em ber életstílusába ágyazva.

— Te például megélsz a 
dzsesszből?

— Dehogyis! Az idén alig 
volt koncertem , különböző 
szim fonikus zenekarokban 
játszom  hosszabb, rövidebb 
ideig, néhány kisfilm hez is 
kom ponáltunk m ár B inder- 
rel kísérőzenét. Másokkal 
ellentétben egyáltalán nem 
látom  rózsásnak a hazai 
dzsessz helyzetét, évről évre 
szűkülnek a  lehetőségek, de 
a bőrömből nem  bújhatok  
ki, a dzsessz az életideálom .

— Kidolgoztál egy sajátos 
vonótechnikát, m ely szak
mai körökben is nagy fe l
tűnést keltett. Mi ennek a 
lényege?

— Az úgynevezett spicca- 
to technika, az ugratott vo
nózás. A p illanatny i érzel
mi állapottól, töltéstől függ, 
hogyan hangsúlyozok. Ennek 
a szabálytalan  frazírozásnak 
nincs előre kiszám ítható 
d ram atu rg iája , ettől válik  
olyan zaklato ttá , izgatottá a 
játék. M áskor meg egy is
m ert népi hangszer, a PÓT
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dón  példájára, ritm usképie
teket ütök a vonóval a h ú 
rokon, de term észetesen a 
klasszikus pengetés techni
kát is gyakran alkalm azom .

— M erre kell rohanni: a 
divatáram latok vagy önm a
gunk belső világa felé?

— Semmi más nem  érde
kel, csak az, hogy addig a 
rövid ideig, am íg együtt 
vagyok a közönséggel, é l
m énnyé változzék bennem  a 
találkozás, és élm ényként 
m aradjon meg bennük  a ze
ném. Nem akarok én elm é
leteket gyártani, nem  ak a
rom in tellektuális pózokkal 
körülbástyázni, feltupírozni 
azt, am it csinálok. A kap
csolatra koncentrálok, azzal 
akarok hatni, am i belőlem 
jön, am it o tt hozok, s nem  a 
„cugehőrrel”. A tapson le 
het lem érni, tudok-e gondol
kodni a többi em ber fejével. 
Én is csak azt vallom, am it 
Benny Goodman m ondott: 
„A tömeg m oraja a legszebb 
hang. am it valaha is hallo t
tam .”
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